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محمدرضا عباسيان در گفت و گو با »جوان«:

حيدريان توان آواربرداري از سينما را دارد

 منتخب مقالات کنفرانس بين المللي ائتلاف
عليه تروريسم در اختيار پژوهشگران

   جواد محرمي
محمدرضا عباسيان در گفت و گو با »جوان« درباره رياست 
محمدمه�دي حيدريان بر کرس�ي س�ازمان س�ينمايي 
گفت: ب�ه مديريت حيدري�ان بر س�ينما خوش بينم و اين 
به خاطر اين اس�ت ک�ه معتقدم ب�ا آمدن ايش�ان جريان 
تدبي�ر و اميد که ت�ا پيش از اين فقط ش�عارش س�ر داده 
مي شد، به واقع در بطن و متن س�ينماي کشور برگردانده 
مي ش�ود و اين مس�ئله به واسطه س�ابقه خوب حيدريان 
در چند دهه حض�ور در مديريت کلان س�ينماي کش�ور 
قابل پيش بيني است؛ سابقه اي که باعث شده وي شناخت 
خوبي از زواياي مختلف مس�ائل س�ينمايي داشته باشد. 
وي به حضور طولاني حیدريان در مديريت و تولید سینما اشاره 
كرد: »مديريت در بخش نظارت سینما و نیز سیما فیلم كه منجر 
به ساخته شدن كارهاي فاخر تلويزيوني شد و نیز معاونت سیما 
و همچنین مديري��ت موفق پروژه محمد رس��ول الله نويد اين را 
مي دهد كه با مديريت جامع و كامل تري نس��بت به قبل روبه رو 
باشیم، هرچند ايشان در زمان نامناسبي اين سمت را در دست 
مي گیرند و براي آواربرداري از سینماي كشور كه با مديريت غلط 
طي چهار سال گذشته صورت گرفت و به جامعه سینمايي تحمیل 
شد محتاج زمان زيادي هس��تند، ولي مي توان به دست گیري 
سکان مديريت سازمان سینمايي در اين زمان را از اين حیث زمان 
خوبي فرض كرد چراكه دامنه نارضايتي سینماگران به قدري بالا 
رفته بود كه به آس��تانه غیرقابل تحملي رس��یده بود و تغییرات 

مديريتي غیرقابل اجتناب به نظر مي رسید.«
   گرايش به هنر و تجربه نگران کننده بود

مدير اسبق سازمان سینمايي به برخي بي تدبیري هاي مديريت 
سابق اشاره كرد: »اتفاق بدي كه در دوره مديريت آقاي ايوبي 
افتاد اين بود ك��ه در حوزه اجرا تمركز بر س��ینماي واقعي كه 
بتواند همه ذائقه ها را دربر بگیرد و تأثیر غیرقابل انکار خود را 
بر الهام بخشي و بالا بردن روحیه جامعه بگذارد، ديده نمي شد. 
حتي وجه اصلي سینما يعني سرگرمي نیز آن طور كه بايد مورد 
توجه قرار نمي گرفت و متأس��فانه توجه بي مورد و افراطي به 
سینماي موسوم به هنر و تجربه كه اساساً دغدغه اكران ندارد 
و هزينه هاي بي مورد در اين بخش، نگراني هايي را براي آينده 

سینماي ايران ايجاد كرده بود.«
ضعف در بخش هاي ديگر سینماي كشور از جمله مواردي بود 
كه عباسیان به آن اشاره كرد: »در اين چند سال حوزه نمايش 
خانگي به دلیل واگذار شدن به افراد بي تجربه به نوعي كاملاً رها 
شده بود. در اين حوزه تولید آثار منطبق با سبک زندگي ايراني و 
مضامین الهام بخش براي جامعه و به عبارتي ديگر شکل دادن به 

محتواي مورد نیاز جامعه مورد بي توجهي واقع شده بود.«
   بداخلاقي و تهمت پراکني به اوج خود رسيد

عباسیان برگزاري ضعیف جشنواره فجر و سیاستگذاري هاي 
غل��ط در دوپ��اره ك��ردن جش��نواره فج��ر را نیز ب��ه عنوان 
بي تدبیري هاي ديگر مديريت س��ابق برش��مرد. به گفته وي، 
»بلیه ديگري كه مديريت س��ابق گرفتار آن بود حجم وسیع 
دروغ پراكني و تهمت زني و نیز غیرواقع نمايي بود كه منجر به 
فجايع ديگري علیه فعالان سینمايي مي شد كه اين بداخلاقي ها 
نیز انتظار مي رود با آمدن آقاي حیدريان ديگر به چشم نیايد.«

   شو و تبليغات حرف اول را مي زد
وعده هاي دروغ و بي پايه و اساس مورد ديگري بود كه در اين 
دوره به چشم مي خورد. در بحث بین الملل بارها از پروژه هاي 
مشترك سینماي ايران با كشورهاي خارجي و از جمله كشور 
چین سخن به میان آمد، گويي كه قرار است سالانه 10 فیلم 
به شکل همکاري مشترك ساخته شود. اكران هاي خارج از 
كشور و فروش رايت هم جزو حرف هايي بود كه وعده داده 
 VOD  مي شد، اما اتفاقي در اين زمینه نیفتاد. حتي بحث
كه گفتند راه اندازي ش��د، ولي چیزي مشاهده نشد. وي از 
بس��یاري از عملکردهاي مديريت سابق سینمايي كشور به 
عنوان ش��و و تبلیغات ياد كرد كه به طور طبیعي نتیجه اي 
دربرنداشت، اما به اعتقاد اين مدير اسبق سینمايي، حیدريان 
مدير عملگرايي است كه صرفاً بر پايه شعار و حرف كارش را 
پیش نخواهد برد و ثابت كرده كه مرد عمل است و همکاري 

با ايشان در سیمافیلم اين را ثابت كرده است. 
به گفت��ه وي، حیدري��ان از همه ت��وان خود ب��راي ارتباطات 
بین سازماني به نفع سینما سود خواهد برد، فارغ از اينکه او به 
چه طیف و گرايش سیاس��ي تعلق دارد مي توان به حضور وي 
امیدوار بود، چراكه س��ینما بیش از هر چیز جنبه ملي دارد و 
نبايد نگاه حزبي و جناحي به آن داشت و اين هنر در حال حاضر 

پرافتخارترين شاخه زيرمجموعه فرهنگ و هنر كشور است.

زب�ان  در  آنق�در  گف�ت  روس  مترج�م  و  ش�اعر 
فارس�ي غ�رق ش�ده ام ک�ه اگ�ر دوب�اره ب�ه گذش�ته 
مي کن�م.  انتخ�اب  را  مس�ير  اي�ن  حتم�اً  برگ�ردم، 
استاد زبان فارسي دانش��گاه روابط بین الملل مسکو و از مهمانان 
جشنواره شعر فجر در گفت و گو با باش��گاه خبرنگاران با اشاره به 
ديدار شاعران با رهبر گفت: ايران تنها كشوري است كه جلسات 
شعرخواني را در بالاترين سطح برگزار مي كند. در روسیه هیچ وقت 
مراسمي برگزار نمي شود كه رئیس جمهور به عنوان عالي ترين مقام 
كشور، شاعران را جمع كند و اينقدر به ادبیات توجه داشته باشد. 
اين شاعر و مترجم روس با يادآوري خاطره حضورش در محفل 
ديدار شاعران با رهبر و خواندن شعري به زبان فارسي افزود: پیش 
از اين ديدار، راجع به ايشان فقط مقاله خوانده بودم. ديدار بسیار 
عجیب و خاطره انگیزي بود. پیش از اين نمي دانس��تم كه مردم 
ايران به رهبرشان »آقا« مي گويند. آقا براي من مثل پدر بود. وقتي 
ايشان را ديدم و شعرم را به زبان فارسي برايشان خواندم، احساس 

آرامش داشتم. او خاطرنشان كرد: برايم عجیب بود كه در ايران، 
بالاترين مقام كشور، شاعري فرهیخته و ادب دوست است و اينقدر 
به ادبیات توجه دارد. برزينا درباره جشنواره بین المللي شعر فجر 
گفت: مي دانستم اين جشنواره بزرگ ترين و معتبرترين جشنواره 
ادبي ايران است، اما فکر نمي كردم كه مرا دعوت كنند. اين مترجم 
زبان فارسي به روسي كه كارشناسي و كارشناسي ارشد خود را در 
رشته شرق شناسي در روسیه گرفته و دوره ارشد و دكتراي زبان 
فارسي را در دانشگاه تهران گذرانده، درباره علاقه مندي اش به زبان 
فارسي گفت: نمي دانم من زبان فارس��ي را انتخاب كردم يا زبان 
فارسي، مرا. عاشق خط فارسي شدم و از شکل حروف و انحناي آن 
خوشم آمد. آرزو داشتم كه اين زبان را بفهمم و با ادبیات و فرهنگ 
غني ايران آشنا شوم، اما اين آشنايي مرا عاشق كرد. برزينا گفت: 
آنقدر در زبان فارسي غرق شده ام كه اگر دوباره به گذشته برگردم 

حتماً اين مسیر را انتخاب مي كنم. 
او كه در سال 2012 از رساله دكتراي خود در دانشگاه تهران دفاع 
كرد و به روسیه برگشت، معتقد است: زبان فارسي از نظر ساختار، 
دستوري آسان دارد، اما به دلیل نبودن برخي حروف آن در زبان 

روسي، تلفظش كمي براي روس ها دشوار است. 
برزينا، شعر سرودنش به زبان فارس��ي را لطفي از سوي خداوند 
دانس��ت و افزود: وقتي دانش��جوي زبان و ادبیات فارسي بودم، 
مي خواس��تم كه اش��عار فارس��ي را به اوكرايني ترجمه كنم و 
شعرهاي حافظ و مولانا را بسیار مي خواندم، آنقدر زياد كه همه 
زندگي ام شده بود شعر فارسي، اما هیچ وقت فکر نمي كردم بتوانم 

به زبان شیرين فارسي شعر بگويم. 

خاطره شاعر زن روس از ديدار رهبري
 »آقا« برايم مثل پدر بود

صاحب کتاب »تروريس�ت عاش�ق« معتقد اس�ت ش�عر 
دفاع مقدس تمام نش�ده، چون ب�ا پايان جن�گ، دفاع از 
مرزه�اي ايدئولوژي�ك، عقيده و باور تمام نش�ده اس�ت.

حمیدرضا شکارسري شاعر در گفت وگو با دفاع پرس با بیان اينکه 
تمركززدايي مي تواند در جشنواره هاي فرهنگي سیاست خوبي 
باشد، اظهار داشت: سیاست تمركززدايي جشنواره ها به خصوص 
در شاخه هايي از فرهنگ كه در لايه هايي از اجتماع برُد بیشتري 
داشته باشد، مؤثرتر اس��ت. از آنجايي كه شعر پیشاني فرهنگ 
كشور ماست و يک هنر همگاني محسوب مي شود و به تعبیري 
پرُ سابقه ترين و اصیل ترين هنر ايراني بوده، طبیعي است كه بايد 

جشنواره شعر فجر اين ويژگي را داشته باشد. 
وي گفت: اينکه جشنواره شعر از حالت متمركز در جشنواره هاي 
بزرگ ش��عر فاصله بگیرد و ش��اخه هاي خود را به استان هاي 
مختلف و حتي شهرس��تان هاي مختلف گسترش دهد، اتفاق 
خوبي است. اين باعث مي ش��ود فضاي فرهنگي در شهرهايي 
ايجاد ش��ود كه احتمال اس��تفاده از چنین فضايي را در طول 
سال ندارند. اين فضاها تولید گفتمان مي كنند. وقتي شما در 
منطقه اي فضاي فرهنگي ايجاد مي كنید، گفتمان فرهنگي را 
در آن مناطق حاكم مي كنید. اين شاعر كشورمان عنوان كرد: 
در شهرها و اس��تان هايي كه گفتمان فرهنگي حاكم مي شود 
رفتارهاي اجتماعي تلطیف مي شود. گفتمان فرهنگي مي تواند 
بر فرهنگ يک منطقه تأثیر بگذارد. بي ترديد تمركز زدايي در 
برگزاري جشنواره هاي بزرگ مثل جشنواره شعر فجر مي تواند 

يک كار پسنديده باشد. 

شکارس��ري افزود: نیاز جامعه ايراني در س��ال 59 و در شروع 
جنگ حماسه، صراحت و توجه به مقتضیات ژورنالیستي بود 
كه ويژگي هاي يک شعر صريح و متمايل به ژورنالیستي و يک 
شعر انقلابي است. هر قدر از دفاع مقدس زمان مي گذرد شعر 
پخته تر و از صراحت فاصله گرفته مي ش��ود. با گذش��ت زمان 
ش��عر دفاع مقدس به عرصه هايي غیر از حماسه نیز مي پردازد 
و شاعران علاوه بر رس��اندن پیام هاي جنگ به زيبايي شناسي 
شعر نیز توجه مي كنند. وي اظهار داشت: روز به روز كه از مقطع 
جنگ فاصله مي گیريم، شعر دفاع مقدس شکل و شمايل هنري 
و زيبايي شناس��ي بیش��تري به خود مي گیرد. در همه جهان 
شعر جنگ اندكي بعد از جنگ به پايان مي رسد. آن جنگ ها، 
جنگي هايي است كه در دفاع از مرزهاي آبي و خاكي انجام شده 
اما دفاع مقدس ما در دفاع از مرزهاي عقیدتي، باور و ايدئولوژي 
بود. شعر دفاع مقدس تمام نشده اس��ت، چون با پايان جنگ، 

دفاع از مرزهاي ايدئولوژيک و عقیده و باور تمام نشده است.

کتاب »ائتلاف جهاني عليه تروريس�م براي صلح عادلان�ه« )منتخب مقاله ها( 
منتشر شد. 

در ارديبهشت ماه سال 1390، تهران میزان »كنفرانس بین المللي ائتلاف جهاني علیه 
تروريسم براي صلح عادلانه بود.« اين كنفرانس با حضور بیش از هزار نفر از انديشمندان 
داخلي و خارجي برگزار ش��د. داود عامري، دبیر اين كنفرانس ه��دف از برگزاري آن را 
بهانه اي ب��راي پیگیري يکي از نیازهاي ج��دي و ضروريات عصر حاض��ر براي مقابله با 
تروريس��م و ايجاد صلح عادلانه اعلام كرد و گفت: ائتلاف نخب��گان و فعالان اين حوزه، 
گفتمان و راهبرد اصلي اين كنفرانس اس��ت كه ضمن جست وجوي شناخت ريشه ها، 
روندها و پیامدهاي تروريسم و آسیب شناسي نظام بین المللي مقابله با تروريسم، جوياي 
استقرار عدالت و صلح جهاني بر پايه كرامت انساني است. بعد از برگزاري آن كنفرانس 
بین المللي منتخبي از مقالات ارائه شده در آن تحت عنوان كتاب »ائتلاف جهاني علیه 
تروريسم براي صلح عادلانه« )منتخب مقاله ها( منتشر شده است. عامري در بخشي از 
پیشگفتار اين كتاب مي نويسد: آنچه در اين كتاب تقديم حضور مي شود، گزيده مقاله هاي 
ارائه ش��ده در اين كنفرانس اس��ت كه به عنوان منبع و مأخذي ارزشمند در اين حوزه، 
تدوين و منتشر شده است. كتاب داراي چهار فصل است كه به ترتیب شامل »فصل اول: 
تروريسم، مفهوم شناسي مباني نظري«، » فصل دوم: تروريسم؛ آسیب شناسي، بازيگران و 
ساختارها«، »فصل سوم: تروريسم، فرهنگ و رسانه« و »فصل چهارم: صلح عادلانه راهکار 
مقابله با تروريسم« است. كتاب »ائتلاف جهاني علیه تروريسم براي صلح عادلانه«، زير 
نظر كمیته علمي شامل حجت الاسلام دكتر سعیدرضا عاملي، دكتر عباسعلي كدخدايي، 
دكتر الهام امین زاده، سیدفضل الله موسوي، دكتر ابراهیم متقي، دكتر فواد ايزدي، دكتر 
حسن حسیني، دكتر نادر ساعد، و حجت الاسلام محمدحسین مظفري در 566 صفحه و 

با شمارگان 2 هزار نسخه، از سوي مجمع جهاني صلح اسلامي منتشر شده است.

 تهديد حريم خصوصي
از طريق گوشي و تلويزيون هاي هوشمند 

اين ديگر توهم توطئه نيست!

 هم�واره بي�ان خيل�ي از واقعي�ات درب�اره جاسوس�ي 
بيگان�گان از طريق اب�زار الکتروني�ك چون تلف�ن همراه 
و تلويزيون ه�اي هوش�مند از س�وي برخ�ي ب�ا مقاوم�ت 
روب�ه رو مي ش�ود و برچس�ب داش�تن توه�م توطئ�ه ب�ه 
افرادي که روي اين مس�ائل پافش�اري کنند، زده مي شود. 
اگر به قصد آگاهي بخشي درباره اس��تفاده خارجي ها از وسايل 
مدرن براي جاسوس��ي پافشاري كنید، ش��ما را به تلاش براي 
بزرگنمايي اقدامات سرويس هاي جاسوس��ي بیگانه ضدايران 
متهم مي كنند. »برو بابا اينطوري هم نیس��ت، اصلًا او ن ها مگه 
بیکارن كه بخوان از ايراني ها جاسوسي كنن؟ مگه ما كي هستیم؟ 
اين حرفارو مي زنن كه مارو بترسونن تا از ابزار روز استفاده نکنیم، 
مي خوان مارو تو فضاي مجازي محدود كنن، آدم هاي مهم تري 

وجود دارن كه بخوان ازشون اطلاعات تهیه كنن.« 
اما گزارش اخیري كه بي بي سي از اسناد افشا شده ويکي لیکس 
منتشر كرده، نشان مي دهد كه اين مس��ائل به هیچ وجه توهم 
توطئه نیس��ت و س��ازمان هاي جاسوس��ي غرب��ي در حجمي 
وسیع اقدام به جاسوسي از ش��هروندان كشورهاي ديگر و حتي 
شهروندان خودش��ان از طريق وس��ايل مدرني چون تلفن ها و 
تلويزيون هاي هوشمند مي كنند. جالب است كه چندي پیش 
عکسي از زاكربرگ، مديرعامل شبکه اجتماعي فیس بوك منتشر 
شد كه هنگام استفاده از لپ تاپ خود روي دوربین دستگاهش 
چسب گذاشته بود تا خیالش از اينکه توسط ديگران ديده شود، 

راحت باشد. 
بیان اينکه ش��بکه هاي مجازي بهترين ابزار جاسوسي براي 
سازمان هاي اطلاعاتي هستند، اگرچه تا چندي پیش از سوي 
برخي تنها يک شوخي تلقي مي شد، اما اضافه كردن امکانات 
و ابزار جديد براي اين ش��بکه ها نش��ان مي دهد كه حساب 
ويژه اي روي جاسوسي از طريق اين ابزار باز شده است، براي 
مثال شبکه اجتماعي اينستاگرام چندي پیش بدون اعلام و 
اطلاع رساني قبلي امکان جديدي براي كاربران اين شبکه با 
عنوان »لايو« تعريف كرد كه باعث شد بسیاري از كاربران به 
خاطر ناآگاهي از اين ابزار جديد دچار دردس��ر شوند و فیلم 
زندگي خصوصي آنها در حريم شخصي شان به طور زنده در 
سراسر جهان پخش ش��ود. اين مس��ئله حتي دامن مدير و 
گرداننده پیج حسن روحاني را در اينس��تاگرام هم گرفت و 
بدون اينکه خبر داشته باشد ساعات زيادي از فعالیت او مقابل 

لپ تاپش به دنیا مخابره شد. 
اين مسئله براي مردم ايران كه به اعتقادات ديني پايبند هستند 
بیش از ديگر مردم جهان مي تواند آسیب زا باشد، چراكه حريم 
خصوصي در ايران بیش از كش��ورهاي ديگر ب��راي خانواده ها 
اهمیت دارد و از اين منظر حساسیت به رعايت موارد ايمني براي 
در معرض نامحرمان قرار نگرفتن براي ايرانیان اهمیت بیشتري 

پیدا مي كند. 
به گزارش »ج��وان« به نقل از بي بي س��ي، ويکي لیکس هزاران 
سند محرمانه منتشر كرده است كه ثابت مي كند حاوي جزئیات 
نرم افزارهايي است كه س��ازمان اطلاعات مركزي امريکا )سیا( 
به طور گسترده براي هک كردن ابزارهاي كامپیوتري استفاده 
كرده است. هرچند تلويزيون به ظاهر خاموش است، اما در واقع 
تلويزيون در حالت »خاموشي ساختگي« است و در حال ضبط 

تمام صداهاي محیط و ارسال آنها به سیاست. 
سیا ابزاري تولید كرده كه به تلفن هاي همراه نفوذ كرده، ضمن 
فعال كردن دوربین و میکروفن آنها، اطلاعات مکاني، مکاتبات و 

مکالمات فرد را ثبت مي كند. 
گفته مي ش��ود »سلاح هاي س��ايبري« افشا ش��ده از سوي 
ويکي لیکس، ب��راي نفوذ س��ازمان س��یا ب��ه كامپیوترها و 
گوشي هاي هوش��مند و همچنین ابزارهاي خانگي از جمله 
تلويزيون هاي هوش��مند و حتي مودم هاي اينترنت خانگي 

استفاده شده است. 
بر اساس گزارش ويکي لیکس، بعضي از اين بدافزارهاي نفوذي، 
در داخل خود سازمان سیا طراحي ش��ده اند، اما گفته مي شود 
كه سازمان اطلاعات داخلي بريتانیا )ام آي فايو( نیز در طراحي 
يک نرم افزار جاسوسي براي حمله به تلويزيون هاي سامسونگ 
مشاركت داشته است. گفته مي شود س��ازمان سیا راهي براي 
نفوذ به تلويزيون هاي هوش��مند سامس��ونگ پیدا كرده است 
كه مي تواند مکالماتي را كه در نزديکي اي��ن تلويزيون ها انجام 

مي شود، شنود كند.

حکمت 285:

کُلٌّ مُعَاجَلٌ يسَْ�أَلُ الْاِنظَْارَ، وَکُلٌّ 

لٌ يتََعَلَّلُ باِلتَّسْوِيفِ.  مُؤَجَّ

امام علیه الس��لام فرم��ود: آن كس 

كه زمان��ش پايان گرفت��ه، خواهان 

مهلت است و آن كس كه مهلت دارد 

كوتاهى مى كند.

 حميدرضا شکارسري: شعر »دفاع مقدس« تمام نشده 
چون دفاع از مرزهاي ايدئولوژيك باقي مانده است

    کتاب

   محمدصادق عابديني
نمايش بزرگ فصل شيدايي، نمايش�ي که در آن تاريخ اديان و اسلام 
و حوادث صدر اسلام تا انقلاب اس�لامي و دفاع مقدس و بحث ظهور 
منجي به روي صحنه مي آيد، از چند روز ديگر سري جديد اجراهايش 
را در اس�تان هرمزگان آغاز خواه�د کرد. به همي�ن دليل گپ و گفت 
کوتاهي با س�عيد اس�ماعيلي، کارگ�ردان اي�ن نمايش داش�ته ايم. 

اجراي نمايش فصل ش�يدايي در اس�تان هرمزگان به پايان 
رسيد. چند سال است که اين نمايش را اجرا مي کنيد؟

امسال سومین سال اجراي فصل شیدايي است و اجرا در پانزدهمین استان 
را تجربه كرديم. 

نمايش فصل شيدايي پيش از اين نام ديگري داشت، اما نام و 
شيوه اجرا را عوض کرديد، علت تغييرات چه بود؟

عنوان نمايش »ستاره صبح« بود كه سه اجرا داشت، دو مرتبه در خوزستان و 
يک مرتبه هم در گلستان اجرا كرديم. دلیل تغییرات هم اين بود كه نمايش 
پیش تولید مفصلي داش��ت و هزينه زيادي را طلب مي كرد. در عین حال به 
خاطر اينکه در سوله اجرا مي شد، تماشاگر كمتري هم داشت. در صورتي كه ما 
به دنبال افزايش تعداد مخاطبان نمايش بوديم. براي همین سبک كاري مان را 
تغییر داديم. در سبک اجرايي جديد سوله حذف شد و به جاي حداكثر 2 هزار 

تماشاگر اكنون حداقل 10 هزار مخاطب براي هر اجرا داريم. 
امسال نمايش فصل شيدايي توانست رکورد تعداد تماشاگرش 

را بشکند!
بله، ابتداي امسال و در اجراي استان قزوين بود كه 25 هزار تماشاگر آمد و 

ركورد تماشاگر نمايش »فصل شیدايي« شکست. 
يکي از نکات برجس�ته در کار اجراي »فصل ش�يدايي« اين 
اس�ت که در هر اس�تان نمايش تغييرات�ي دارد. درباره اين 

تغييرات توضيح دهيد!
ما در هر اس��تان كه نمايش را اج��را مي كنیم بنا به مقتضیات هر اس��تان 
تغییراتي را در اجرا ايجاد مي كنیم. مثلًا در بخش انقلاب اس��لامي، دفاع 
مقدس يا آخرالزمان اين تغییرات به وجود مي آيد و متناسب با نقشي است 
كه آن استان در تاريخ انقلاب اسلامي و دوران دفاع مقدس داشته است. از 
سوي ديگر هم متناسب با نیازها بخش هايي را به اجراهاي بخش تاريخي 
اضافه مي كنیم. براي مثال در آخرين اجراي مان در بخش تاريخ اسلام قصه 
جنگ احد و رشادت هاي حضرت علي)ع( اضافه شد چون حس مي كرديم 
در اين بخش جاي پرداختن به دلاوري هاي امیرالمؤمنین)ع( خالي است. 
براي س�ال جديد هم قرار اس�ت اجراهاي »فصل شيدايي« 

دوباره آغاز شود. اين اجراها چه تغييراتي خواهد داشت؟
اين كار دوباره در استان هرمزگان از 27 اس��فندماه و در بندرعباس اجرا 
خواهد شد. هم اكنون هم كه من با شما صحبت مي كنم در شاهرود هستم 

چون در پايان فروردين ماه قرار است نمايش فصل شیدايي در استان سمنان 
و شهر شاهرود اجرا شود. الان در حال بررسي وقايع استان سمنان در طول 
تاريخ انقلاب اسلامي و دوران دفاع مقدس هس��تیم تا در اجراي نمايش، 
بخش هاي خاص اين استان را اضافه كنیم، به طور متوسط در هر استان تا 
30 درصد تغییر در اجرا داريم و خدا را شکر اين كار باعث شده هیچ وقت 

خودمان را تکرار نکنیم. 
اين حجم از تغييرات براي تيم اجرايي نمايش ايجاد مشکل 

نمي کند ؟
كار سختي هاي خودش را دارد. در يک نمايش عادي حداكثر بین 10 تا 15 
هنرپیشه حرفه اي هستند كه براي تغییر در محل نمايش چند روز در يک 
سالن تمرين مي كنند و كار را اجرا مي برند. در صورتي كه ما براي تغییر محل 
اجرا همه تجهیزات مان را از يک استان جمع و در استان بعدي پهن مي كنیم! 
همه چیز دوباره ساخته و از نو طراحي مي شود. براي نیروهاي نمايش نیز ما 
در هر استان از نیروهاي جديد استفاده مي كنیم كه آموزش و تمرين دادن 

به آنها خودش زمانگیر است و بین 25 تا 30 روز وقت مي گیرد. 
درباره نيروهاي انساني و هنرپيشه ها توضيح دهيد، چه تعداد 

بازيگر ثابت داريد؟
ما بازيگر ثابت نداريم و در هر اس��تان حدود 100 نفر از س��ربازان آنجا را 
آموزش مي دهیم كه به عنوان هنرمند در كار حضور داش��ته باشند. تنها 
نیروي ثابت در اجرا رسالت بوذري است كه راوي كار است. البته نیروهاي 

فني مان ثابت هستند. 
با توجه به زبان مشترک انساني و اسلامي که نمايش »فصل 
شيدايي« دارد، به فکر اجراهاي خارج از کشور نيفتاده ايد؟ 
حداقل بخش تاريخ اس�لام اين نمايش مي تواند مورد توجه 

کشورهاي همسايه مسلمان واقع شود!
ما تا به حال سه مرتبه در عراق اجرا داش��ته ايم، در طول دو سال اخیر در 
مسیر پیاده روي اربعین و بین مسیر نجف تا كربلا اجرا داشته ايم. اگر كار 
ما يک نمايش عادي بود مي شد همه وس��ايل را در يک اتوبوس قرار داد و 
حركت كرد، ولي ما فقط حدود 10 كانتین��ر تجهیزات داريم به علاوه 50 
تا 60 نفر نیروي فني و نزديک به 100 نفر ه��م بازيگر كه جابه جايي آنها 
خیلي سخت است. البته مذاكراتي با كشورهاي لبنان و تركیه براي اجراي 
نمايش داشته ايم كه ان شاءالله امیدوارم لبنان به نتیجه برسد و در آن كشور 

اجرا داشته باشیم. 
اجرا در مسير پياده روي اربعين چطور بود؟

اجرا در مسیر پیاده روي اربعین شرايط خاص خود را داشت به خاطر اينکه 
همه دوست داشتند سريع تر به كربلا و حرم امام حسین)ع( برسند. براي 
همین زمان نمايش را كم كرديم و حد 35 تا 40 دقیقه كار اجرا مي ش��د. 
براي اجرا هم سوله اي را در نجف ايجاد كرديم. هر روز پنج اجرا داشتیم كه 

سه اجراي آن ورژن عربي نمايش و دو اجرا هم فارسي بود. 
زائران اربعين چه واکنشي نسبت به اجراي نمايش داشتند؟

واكنش ها خیلي خوب بود. در عراق كارهاي هنري و فرهنگي در شهر هاي 
بزرگي مانند بغداد اجرا مي شود و شهر هاي مذهبي تقريباً با كار هاي هنري 
بیگانه اند. وقتي ما در نجف نمايش اجرا مي كرديم مردم خیلي خوشحال 
شده بودند اول از اينکه كار هنري در شهرشان در حال اجراست، دوم اينکه 
كار مذهبي است و سوم اينکه كاري بود كه توسط گروهي ايراني در حال 
انجام بود و انجام يک كار مش��ترك با عراقي ها براي آنها خوش��ايند بود. 
هم اكنون هم آن سوله براي اجراي نمايش مهیاست و مي تواند در اختیار 
گروه هاي هنري از جمله خودم��ان قرار بگیرد و اي��ن ظرفیتي بود كه به 

فضاهاي فرهنگي نجف اضافه شد. 
امسال در باغ موزه دفاع مقدس هم اجرا داشتيد، چه زماني 

براي اجراي مجدد نمايش به تهران بازمي گرديد؟
بايد ببینیم كه از نظر پشتیباني چه اتفاقي مي افتد. نمايش فصل شیدايي 
نیازمند كمک و پشتیباني است كه اين پش��تیباني هم صرفاً كمک مالي 
نیست. فضاي فرهنگي ش��هر تهران نیازمند اجراي چنین نمايشي است 
و خودم هم تمايل دارم در تهران كار اجرا شود. امیدوارم بخش فرهنگي 
سپاه همت كند و شرايط اجراي نمايش در تهران فراهم شود. از طرف ديگر 
فرم كار »فصل شیدايي« به نوعي است كه پیش از اين زياد تجربه نشده به 
خاطر همین از رسانه ها و منتقدان انتظار داريم كه بیايند و ما را نقد كنند 
و به چالش بکشند چون معتقدم نقد ها باعث مي ش��ود عیوب كار را رفع 

كنیم و كار به بالندگي برسد.

 نقش هر استان در انقلاب و دفاع مقدس را 
روي صحنه مي بريم

کارگردان نمايش بزرگ »فصل شيدايي« در گفت و گو با »جوان«:

فرزين  ماندگار     گزارش  2


